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Ülésezett az MSZMP 
Központi Bizottsága 

A M v y a r Szocialista Munkáspár t K*z-
p s - t i Bi-ottsága 1978. december 6-án Ká-
dá r Jánosnak, a Közoonti Bizottság első 
t i t k á r i n a k elnökletével ülést tar tot t . 

A Központi B'zottság megvi ta t ta és el-
fogadta Gyenes Andrásnak, a Központi Bi-
zottság t i tká rának előterjesztésében az idő-

szerű remze 'köz i kérdésekről szőlő t á j é -
koztatót és Havasi Ferencnek, a Központi 
Bizottság t i tkárának előterjesztésében az 
1979. évi népgazdasági terv és ál lami költ-
ségvetés irányelveit . 

Az ütő ről közlemény jelenik meg. (MTI) 

Beruházási 
konferencia 

Gazdasági é le tünkben az 
e lmúl t években túlzottan 
beruházáscentr ikus szemlélet 
a lakul t ki, a ha tékonyabb 
terhelést jó néhány vál lalat 
a mindenáron való fejlesz-
téssel k ívánta elérni — 
hangzott el a megál lapí tás a 
6zerdán Leninvárosban zá-
rul t országos beruházási 
konferencián. A hazai ter-
vező, beruházó és kivitelező 
Vállalatok mintegy 650 szak-
embere ez a lka lommal a 
helytelen szemlélet megvál-
toztatásáról, a beruházások 
hatékonyságának növelésé-
ről. azok ha tár időre tör ténő 
befejezéséről t anácskozot t 

Magyar fölszőSalások 
az ENSZ-ben 

Három magyar felszólalás 
hangzott el kedden az ENSZ-
ben. 

A közgyűlés plenáris ülé-
sén, a közel-keleti helyzetről 
szóló vi tában Hollai Imre 
nagykövet. Magyarország ál -
landó ENSZ-képviselőjé fe j -
tet te ki kormányunk ál lás-
p o n t j á t 

Rámutatot t , hogy a közel-
ke 'et i konf l ik tus egyik a lap-
kérdése a palesztin probléma. 
Ennek tör ténetére és a meg-
felelő ENSZ-határozatokra 
á t térve megállapította, hogy 
a palesztinoknak ugyanolyan 
joguk van az önrendelkezés-

Gálfűtés ai iskolának 
— társadalmi munkával 

Társada lmi m unkában 
•zerelték be a gázt a szege-
di Dugonics ál ta lános isko-
lába a Dél-magyarországi 
Gézgyártó- és Szolgáltató 
Vállalat szocialista br igád-
jai. A fű tés korszerűsítése 
1 millió for intba kerül t vol-
n a ; ebből a társadalmi 
m u n k a révén közel félmilli-
ót takar í to t tak meg. Joó 
Antal, a városi tanács vb 
tá r sada lmi munká t szervező 
szakbizot tságának t i tkára az 
iskolában rendezett ünnep-
ségen megköszönte a Mun-
kácsy Mihály, a Tömörkény 
István, a Felszabadulás. a 
Komfor t , a Juhász Gyula, a 

Kilián György, a Promontor , 
a Má jus 1., a November 7. 
a Reduktor, a Bolyai János, 
az Igazság, az Eötvös Lo-
ránd, az Ü j mechanizmus, 
a Komplex, a Kiiring, az 
Egyetértés, a Neumann J á -
nos, a Füst Milán, a Móra 
Ferenc, a Radnóti Miklós, a 
Tranzit és a Lendület szo-
cialista brigádoknak, hogy 
segítségükkel kedvező felté-
teleket teremtet tek az okta-
táshoz és neveléshez. Az is-
kola tanulói — képünkön — 
kulturál is műsorra l köszön-
tötték a DÉGÁZ szocialista 
br igádjai t . 

r e és az á l lamalapí tásra Pa -
lesztinában, akárcsak az iz-
raelieknek. A közel-keleti 
konfl iktus másik a lapténye-
zőjének nevezte Hollai I m r e 
az a rab területek izraeli meg-
szállását és azt, hogy Tel 
Aviv nem ha j l andó kivonni 
csapatait ezekről a terüle tek-
ről. 

A magyar ENSZ-küldöttség 
vezetője figyelmeztetett a n -
nak veszélyére, hogy a közel-
keleti konfl iktus ál talános 
nemzetközi katasztrófává fa-
julhat. Ennek megelőzése ér-
dekében sürget te a viszály 
átfogó politikai rendezését, 
összhangban az ENSZ a lap-
okmányával és idevonatkozó 
határozataival egy nemzetkö-
zi békekonferencia — a" genfi 
értekezlet keretében vala-
mennyi érdekel t fél bevoná-
sával. 

Az ENSZ t . skámú W-ntt-
" ág iban , amely a nemzetközi 

•biztonság megszilárdítását ki-
mondó nyilatkozat megvaló-
sításáról tárgyal, Halász 
András, a magyar küldöttség 
tagja szólalt fel. Az ál lamok 
biztonsága szempont jából 
nagy jelentőségének mondta 
hogy lé t re jöj jön a Szovjet-
unió ál tal indítványozott 
nemzetközi szerződés az erő-
szakról való lemondásról 

Az UNCTAD (az ENSZ ke-
reskedelmi és fejlesztési kon-
ferenciája) munkásáról t á r -
gyaló 2. számú bizottságban 
Kőmíves Imre nagvkövet, a 
magyar küldöttség tagja 
mondott beszédet. 

Beszámolt arról , hogy 
1978. j anuá r l - e ó*a huszon-
hat fe j lődő ország termékei 
vámmentesen je lenhetnek 
meg a magyar piacon, maid 
-ámu tátott, hogv a protekcio-
nista tendenciák és a kelét— 
nvugati kereskedelmet aka -
dályozó más tényezők fel-
számo'ása pozitív hatással 
tenne a szociattsta és a f e j -
lődő országok egymás közötti 
kereskedelmére is. 

Lakóházak korszerűsítése 
Három szegedi vállalat munkája 

Segítség a föSújltásokhez 
A házak homlokzatáról nagyon leromlott Szegeden, ö k is jelentős támogat**? 

lesz szó, illetve a szegedi Ezt jelzi, hogy még az ötö- ban részesültek. Az e lmúl t 
lakóházak fenn ta r t á sának 
helyzetéről. Mielőtt a rész-
letekbe bonyolódnánk, any-
nyit előre is megjegyezhe-
tünk, hogy Szegeden az 
utóbbi esztendőkben szépen 
javult a helyzet, 

egyre több lakóház öltöz-
ködik ú j köntösbe, egyre 
több elavult lakást kor -
szerűsítenek. 

A KSH megyei igazgatósá-
gának nemrégen közreadott 
t á jékozta tó jában sok szám-
adat foglalkozik e kérdés-
sel. Azért is é rdemes tal-
lózni az adatok között, m e r t 
— olykor jogos, de gyakran 
jogtalan, a há t te re t n e m -
igen ismerő információk 
h iányában —, ha j l amosak 
vagyunk elmaraszta lni a 
város a r r a illetékes veze-
tőit, vagy a l akás fenn ta r tás -
ra ki jelöl t szervezeteket 
szidni tehetet lenségükért . 
Lássuk előbb az adatokat . 

Szegeden, az esztendő ele-
jén 1951 lakóépületben kö-
zel 19 ezer lakás, a város 
lakásá l lományának 32 szá-
zaléka volt az Inga t lankeze-
lő Vállalat b i r tokában, gond-
jaiban. 

E jelentős épületá l lomány 
á l lagának megóvása, fo-
lyamatos ka rban ta r t á sa és 
korszerűsítése nagyon fon-
tos gazdasági és tá rsada-
lompolit ikai fe ladat . 

Az ingatlankezelő szervezet 
gondjaira bízott lakásb^rle-
mények száma" 1970 óta á l lan-
dóan emelkedet t , miközben a 
lakóházak száma csökkent —, 
o lvashat juk az összegezésből. 
Ez nyi lvánvalóan abból 
adódik, hogv sok kisebb la-
kóépületet lebontot tak, s he-
lyet tük nagyobb házak épül-
tek, melyekben a lakások 
-zárra sokkal töhb. m i n t 
korábban volt. Például 1970-
ben 14 800 lakás t ta r to t tak 
nyilván, 2220 lakóépü 'e tben, 
vagyis egy házban át lago-
san 6 7 lakás volt. Az esz-
tendő elején fölvett ada tok 
szerint Szegeden 18 800 la-
kás tartozott az ingat lanke-
zelőhöz. de m á r kevesebb, 
1951 házban. Ez a változás 
nyilvánvalóan előny is. hi-
szen nincs annyi ra elapróz-
va a bér lemények száma, 
mert jelenleg közel 10 lakás 
iut egv-e rv h<zra. 

Mindenki előtt közismert, 
hogy a lakóházak javí 'ésa , 
annak mér téke hosszú ideig 
nem ta r to t t lépést a lakásál -
lomány avulásával , e lhasz-
nálódásával. s emia t t a ré-
gebben épült házak ál laga 

Sopron 

Magyar—jufoszláv postai 
és távközlési tárgyaiások 

Magyar—jugoszláv postai 
és távközlési tárgyalások 
kezdődtek szerdán, tegnap 
Sopronban, a postásot thon-
ban. A tárgyalásokon egyez-
tetik a két ország távközlési 
rendszereinek együt tműkö-
dési és fejlesztési terveit, 
megvi ta t ják a ha t á r menti 
távbeszélő-forgalom továb-
bi kiszélesítésének lehető-
ségeit, a kézbesítő szolgálat 
éj iesztését , a ha t á r menti 
forgalomban. 

A magyar szakemberek 
i t á jékozta t ják jugoszláv kol-

légáikat a Budapesten üzem-
be helyezett au tomata le-
vélelosztó gép működésének 
eddigi tapasztalatairól . s 
javaslatot tesznek a két or-
szág postai kutatóintézetei-
nek együ t tműködésé re 

A tárgyalásokon a ma-
gyar küldöttséget Horn De-
zső közlekedés- és postaügyi 
miniszterhelyettes. posta-
vezérigazgató, a jugoszláv 
delegációt pedig Gojko Se-
kulovski posta-vezérigazgató 
vezeti. (MTI) 

dik ötéves tervidőszak in-
dulásakor is a kezelt bérle-
mények 46 százaléka, közel 
nyolcezer lakás ha rminc 
évvel ezelőtti építésű, mér? 
fel nem úií tot t volt. Mind-
ez két okra vezethető visz-
sza: az egyik, hogy nem 
volt rá anyagi fedezet. a 
mré jk , h ő r e nem volt meg-
felelő szakiperi k a n c j f S s . 
A oénzü rei fettételek erek 
1970 után javi ' u " .k va la -
melyest. Az 1971-ben élet-
be lép°t t úi lakásrendelet 
fe lemelte a lakbéreket és 
a l akóVz iav í t á s i köl tsérek 
egy részét a lakókra há -
rította. Az intézkedések ha -
tására 1970—1977. kö ' f t t t 4 
millió for intról 56 millió fo-
r in t ra nő t t a bérbevételből 
az üzemeltetési köl tsérek le-
vonása u tán f e n n m a r e d ó 
lakóházjavt tásra ford í tha tó 
össze®. Ezzel e re?deiűl o g 
jelentősen megemel jék p® á l -
lami támogatások mér téké t is. 

Az időszak fo lyamán m ó -
dosult 

a lakóház javítási kere t 
fe lhasználásának s t ruk tú rá -
j a ; a felúj í tási és egvéb 
m u n k á k a ránva emelkedet t 
a ka rban ta r tás i m u n k á k 
terhére. A lakóházjaví tásra 
szánt összeg a jelentős nö-
vekedés e l l en i re a negyedik 
ötéves tervidőszakban 13 
százalékkal, az ötödik öt-
éves tervidőszak első ké t 
évében pedig 4 százalékkal 
e lmarad t az • előirányzattól. 
A pénzösszegek módosulását 
is nyomon köve the t jük : a 
bérbevétel 1970-ben 18 mi l -
lió forint volt, 1977-ben pe-
dig 86 millió, tehát ötszö-
rös a növekedés, ebből a 
lakbérbevétel négyszeres nö-
vekedést jelentet t . 13-ról 54 
mill ióra emelkedett . Az á l -
lami támogatás is 31-ről 81 
mill ióra nőtt . Vézül. ha ösz-
s read iuk a pénzösszezet. ki-
derül , hogy tavaly lakóház-
javítási költség címén négy-
szer annyi, 130 m.iitt'ó á l l t a 
rendelkezésre, min t hét év-
ve] korábban. Ebből fe lú j í -
tásra 59, ka rban ta r t á s ra 47 
milliót terveztek. Kik és 
milyen kanari tással végzik 
a szegedi lakóházak fe lú j í -
tását. ka rban t a r t á sá t ? Te-
kintsük á t ennek is a mó-
dozatait . s kiderül hogy Igen 
szűkös a lehetőság. Az in-
gatlankezelő vál la la t a meg-
növekedet t lakóház- javí tás i 
fe ladatoknak egy részét a 
s a j á t építőipari részlegével 
végzi, ezen kívül a szegedi 
építőipari szövetkezet és a 
városi építőipari vál la la t 
vesz részt a munká la tokban . 
E cégek jelentős támoga-
tást kap tak a r r a a célra, 
hogy növel jék lehetőségei-
ket, gépesítsenek a fe lada-
toknak megfelelően. Az in-
gatlankezelő például a ne-
gyedik ötéves tervidőszak-
ban 36 millió for intot hasz-
nál t föl, túlnyomórészt köz-
ponti telepének létesítésé-
re. A jelenlegi ötéves te rv-
- iklusban e célra 60 mill ió 
for int áll rendelkezésükre. 
Ennek több mint a felét á t -
menet i lakások építésére, 30 
százalékát pedig gép- és 
szerszámbeszerzésre ford í t -
ha t j ák , a megmaradó ősz-
szeget a forgóalap-bővítésre. 

A fővállalkozón kívül a 
legnagyobb lakóházjaví tá-
si tevékenységet a szegedi 
építőipari szövetkezet és 
a városi M!>»»«- ÓS mély-
építő vál lalat végzi. 

ké t esztendő fo lyamán az 
építőipari szövetkezet t e r -
melésének 12. a magas- és 
mélyépítő vát talat pedig, 1» 
százalékát adta l akás fenn-
tartási munkákra . Igen lá t -
ványosnak tűnik a szeredi 
bérházak homlokzat - fe lú j í -
tási p rogramja , bá r az igaz-
sághoz hozzátartozik, hogy 
ennek keretében 1975—1977. 
között 312 énület homlok-
zatának fe lú j í tásá t te rvez-
ték. de csak 268 háznál s i -
keri i ' t a m u n k a befe jezé-
se. Van még egy érdeke* 
vál tozás: az utóbbi eszten-
dőkben á l ta lában főkén* 
házgyári panelekből készül-
nek a szegedi lakóházak. Ez-
zel ugyan, növekszik az in-
gat lankezelő b i r tokába ke-
rülő házak száma, de ezek 
az épületek viszonylag f ia -
talok, a legöregebb sem idő-
sebb t íz esztendősnél. S to -
vább fo ly ta tha t juk a sort, 
hogy ezekre a paneles há -
zakra a m e r e e i szervek ve-
zetői a DÉIJSP fe ladatául 
jelölték ki a ka rban ta r t á s t és 
fe lúj í tás t . 

Volna még egy „kibúvó", 
melvet rendel 'rezés is elő-
segít : az 1969-ben m e g j e -
lent 32-es számú k o r m á n y -
rendelet lehetőséget ad a r -
ra. hogy az ingat lankezelő 
vál lalatok gondozásában le -
vő. de 12 lakásosnál n e m 
nagyobb lakóépületeket é r -
tékesíteni lehet. A várost 
tanács legalább ötven ilyen 
lakóházat jelölt ki, hogy 
ad j ák el, de ez ideig csak 
mindössze 14 ilyen l akóhá-
zat s ikerül t ér tékesí teni . 
Senki sem v i ta tha t ja , hogy 
Szegeden sokat javul t a 
lakóházak „helyrepofozása", 
javí tása, karbantar tása , kor -
szerűsítése. de mégis a k a d -
nak gondok, megoldásra vá -
ró tennivalók. Melyek vol-
n á n a k ezek? 

Megállapí tot ták a szak-
emberek , hogv a lakóházia-
ví tásra fordí tot t összegek 
nagymérvű emelkedése, va -
l amin t a horr lokzat fe lú j í tás 
lá tványos eredményei me l -
le t t 

számos körülmény nehe-
zíti a m u r k á t . 

Ilyen többek között, hogy 
r.em készült távlat i lakó-
ház-javí tási koncepció; n e m 
elégséges a tervezői és a k i -
vitelezői kapacitás. Nagy 
gond. hogy hosszú — á t la -
gosan húsz. huszonkét hó-
nap — a lakóházak te l jes 
fe lú j í tására fordí tot t idő. 
Ezen kívül gátló kö rü l -
mény, hogy alacsony szín-
vonalú a lakóház- javí tás t 
m u n k á k gépesítettsége. Az 
Ingatlankezelő vál la la t pél-
dául e r r e az évre 600 ezer 
for in tos devizakeretet k a -
pot t speciális épí tőipari k is -
gépek vásár lására , de e b -
ből az összegből alig hasz-
ná l t föl va lamit . Az is gond, 
hogy az ú j lakásoknál — e l -
sősorban a lakótelepeken — 

gyakori a minőségi hi-
ány. 

S élő gond, hogy az ingat-
lankezelő vál lalat nem fog-
lalkozik szakmunkáskóp-5s-
sel. következésképpen máa 
építőipari vállalatoktól sze-
retnének szakembereket föl-
venni, de ezt meggátol ja az 
alacsony bérszínvonal. 

A felsorolt e redményeknek 
örülni lehet, a gondokat v i -
szont érdemes alaposan á t -
tekinteni, hogy az első és 
lá tványos további 
e redmények kövJ .sék. 


